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VAN HET BESTUUR

Verslagen vergaderingen bestuur

Vergadering bestuur op 23 maart 
Bespreekpunten:
•	 Managementrapportage februari 2022
•	 Deelname voorjaarsvergadering Landelijk Hofjes-

beraad
•	 Verslag en werkpunten beleidsdag 29 januari
•	 Jaarverslag 2021
•	 Bijdrageregeling gasloos koken (zie elders)
•	 Concept jaarrekening 2021
•	 Verslag algemene ledenvergadering Vrienden 

Monumentaal Erfgoed

Vergadering bestuur op 20 april
Bespreekpunten:
•	 Managementrapportage maart 2022
•	 Vaststellen huurverhoging 2022 (zie elders)
•	 Zonneschermen bij statutenwijziging opnemen in 

begrip de ‘Schil’, inventarisatie van ontbrekende 
schermen en plan van aanpak tot plaatsing ont-
brekende schermen

•	 Dossier Rijksdienst Cultureel Erfgoed: hoe verder 
na mislukken centrale indiening subsidieaanvraag 
2021 (zie elders)

•	 Installeren activiteitencommissie: de oproep resul-
teerde in drie aanmeldingen. 1 bewoner doet mee 
aan de organisatie van de kinderspeeldag

Vergadering Haags Hofjesberaad op 21 april
(Jos Praat aanwezig)
Bespreekpunten:
•	 Grondwaterproblemen
•	 Onderhoudssubsidie monumenten
•	 Voor- en nadelen monumentenstatus
•	 Verduurzaming monumenten

Vergadering Landelijk Hofjesberaad op 22 april
(Loes Jansen en Jos Praat aanwezig
Locatie: Sint-Catharijnekerk te Brielle)
Bespreekpunten o.a.:
•	 Vaststellen jaarrekening 2021
•	 Lezing ‘Brielle 450 jaar’ door burgemeester 

Rensen
•	 Subsidieregeling Verduurzaming Onderhoud Huur-

woningen. Deze 4-jarige SVOH wordt per septem-
ber van kracht. Details zijn nog niet bekend.

•	 Duurzaamheid: onderzoek vrijstelling hofjes en 
monumenten loopt nog.

•	 Rapportage onderzoek en enquête door het door 
Wubbo Ockels opgerichte bureau ‘De Groene 
Grachten’ inzake verduurzaming hofjes/monu-
menten. Daal en Berg heeft aan deze enquête 
deelgenomen.

•	 Uitwisseling onder bestuurders van relevante infor-
matie en netwerken.

Vergadering bestuur op 11 mei
Bespreekpunten:
•	 Managementrapport april 2022
•	 Raamovereenkomst betreffende werkzaamheden 

die Daal en Berg uitbesteedt. Het pakket bestaat 
uit: algemene voorwaarden; raamovereenkomst 
opdrachtgever/opdrachtnemer gedragsnormen; 
opleverformulier; veiligheid en gezondheid

•	 Voortgang vloerenproject
•	 Concept jaarrekening

Vergadering bestuur met RvC en accountant op
16 mei
Bespreekpunten:
•	 Memo accountant n.a.v. zijn onderzoek
•	 Jaarrekening 2021
•	 Bijgestelde begroting 2022

Vergadering bestuur op 22 juni
Bespreekpunten:
•	 Oplevering inventarisatie woningen en vaststellen 

huurpunten per woning (ter voorbereiding op een 
voorstel huurbeleid)

•	 Stand van zaken installeren rookmelders in alle 
woningen

•	 Enquêtering nieuwsbrief
•	 Vaststellen notulen DB+RvC; Algemeen Bestuur en 

Dagelijks Bestuur
•	 Voorbereiding Algemene LedenVergadering (ALV)
•	 Faciliteren ‘Gluren bij de Buren’
•	 Onderbreken werkzaamheden ‘PioClean’ (zie 

elders in deze nieuwsbrief)
•	 Procedure evalueren organisatie algemeen en 

fungeren DB/MT in het bijzonder

Presentatie burgemeester Brielle



3  

D e jaarlijkse algemene ledenvergadering (ALV) 
vond op 7 juli plaats. 28 leden, waarvan 
sommigen met hun partner, meldden zich in 

gebouw Eltheto voor de volgende agenda:

1. Opening en mededelingen

2. Verslag van de algemene vergadering van 19 mei 
2021 en 16 juni 2021

3. Samenstelling Raad van Commissarissen
Volgens het schema treden de heren Rupert van 
Heijningen en Rick Meijs dit jaar af. Zij hebben zich 
beide herkiesbaar gesteld. Het bestuur en de raad van 
commissarissen adviseren hen als commissarissen te 
herbenoemen

4. Jaarverslag 2021

5. Begroting 2022

6.  Rondvraag

Beide commissarissen werden herbenoemd en de 
jaarrekening 2021 vastgesteld. Waarmee het bestuur 
werd gedechargeerd voor het bestuurlijk en financieel 
beleid over 2021 en de Raad van Commissarissen ge-
dechargeerd voor zijn toezicht over het boekjaar 2021.
Tijdens de rondvraag kwamen onder meer het vloer-
enproject en duurzaamheid aan de orde.
De vergadering begon om 20.00 uur en werd om 
21.15 uur afgesloten. Daarbij dankte de voorzitter de 
medebestuursleden en de Raad van Commissarissen, 
de leden van de Werkgroepen Duurzaamheid, Groen 
en Evenementen, voor hun inzet en vruchtbare samen-
werking in het jaar 2021 en inmiddels ook 2022.
Aad Schuurmans werd bedankt voor het kritisch 
meekijken bij de opstelling van de jaarrekening.

Op uitnodiging van het bestuur werd door de meeste 
aanwezigen in café De Poort met een drankje nage-
praat.

Algemene Ledenvergadering

H et bestuur heeft in zijn vergadering van 20 
april de huurverhoging 2022 vastgesteld. 
Uitgangspunt hierbij is de door de overheid 

vastgestelde maximale verhoging per huurcategorie. 
De inflatie (CPI) over 2021 is vastgesteld op 2,7%. De 
grootste kostenpost voor Daal en Berg betreft onder-
houd. Materialen en de uurtarieven van vakmensen 
zijn mede door de schaarste veel harder gestegen dan 
de inflatie. Dit is reden om de maximale door het rijk 
vastgestelde percentages door te voeren. 

De overheid heeft de maximale huurverhoging 2022 
als volgt vastgesteld:

- Sociale huurwoningen tot een huur van € 763,47 
maximaal 2,3%. 
- Vrije sector huur vanaf € 763,47 maximaal 3,3%

Lidmaatschapsbijdrage B-Leden
Ook werd besloten de lidmaatschapsbijdrage te ver-
hogen. De huidige lidmaatschapsbijdrage bedraagt
€ 133,00 per maand. Om enigszins gelijke tred met de 
gestegen kosten te houden wordt dit bedrag
verhoogd met inflatie + 1%. Dit geeft dan: inflatie 
2,7% + 1% = een verhoging van 3,7%.
Afgerond betekent dit een verhoging naar € 138,00 
per maand.

Huurverhoging 2022
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T er bevordering van duurzaamheid binnen ons complex plaatst onze vereniging bij
mutatie van huurwoningen een ‘Perilex-2’ aansluiting. Deze is nodig voor het aansluiten 
van een inductiekookplaat of -oven. De nieuwe bewoner dient dan zelf inductie- 

apparatuur aan te schaffen. De aanlegkosten worden via de nieuwe huur verdisconteerd. 

De gemeente Den Haag subsidieert 50% van de kosten die een wooneigenaar maakt voor het 
overstappen naar gasloos koken. De subsidie bedraagt tot maximaal € 500,00 per aanvraag. 
Deze subsidie is alleen voor woningeigenaren (onze B-leden), niet voor huurders of corporaties. 
Huurders vissen dus achter het net. Om deze ongelijkheid tegen te gaan heeft het bestuur 
besloten aan te sluiten bij de gemeentelijke subsidieregeling. 

Dit betekent dat, indien een huurder van Daal en Berg wil overgaan op gasloos koken, Daal en 
Berg 50% tegemoet komt in de kosten met een maximum van € 500,00. Dit 
voor aanleg van een Perilex-2 aansluiting, aanschaf en aansluitingskosten 
van de apparatuur. 

Het gaat als volgt:

Aanleg van de Perilex-2 aansluiting is verplicht, of de huurder die gebruikt 
of niet (je kunt namelijk ook een eenvoudige inductiekookplaat op het 
lichtnet aansluiten);
•	 De huurder geeft opdracht tot aanleg van de perilex-2 aansluiting en 

betaalt de kosten;
•	 De huurder schaft voor eigen kosten de apparatuur aan en laat die 

aansluiten;
•	 De vereniging controleert of de Perilex-2 aansluiting deugdelijk is 

aangelegd; 
•	 De vereniging laat de gasleiding voor koken afdoppen;
•	 Vervolgens dient de huurder de rekening van aanleg elektra, aanschaf 

en aansluiting apparatuur in bij Daal en Berg;
•	 Daal en Berg vergoedt vervolgens de helft van de gemaakte kosten 

met een maximum vergoeding van € 500,00 per woning;
•	 De Perilex-2 aansluiting hoort bij de woning, de huurder kan bij mutatie geen overname-

kosten vragen;
•	 De aangeschafte apparatuur is eigendom van de huurder. Het behoort niet tot het ge- 

huurde, bewoner is zelf verantwoordelijk voor onderhoud.
•	 De huurprijs blijft onveranderd als gevolg van deze actie;
•	 Per jaar is een budget van € 5000,00 uit het budget van de Werkgroep Duurzaamheid be-

schikbaar. 

Rekenvoorbeeld:
De Perilexaansluiting kost € 400,00. De inductiekookplaat € 800,00. De totaalkosten bedragen 
dan € 1200,00. 50% van de totaalkosten is dan € 600,00, waarvan Daal en Berg € 500,00 ver-
goedt. Uw eigen kosten bedragen dan € 700,00.

We hopen op deze wijze een extra bijdrage te leveren aan het proces van verduurzaming en 
huurders tegemoet te komen in de kosten die een overstap naar gasloos koken met zich
meebrengen. 
Wilt u als huurder in aanmerking komen voor deze regeling: stuur dan een mail aan
info@daalenberg.nl. Zijn er in 2022 meer dan 10 aanvragen, dan worden de overige aanvragen 
in 2023 in behandeling genomen.

Bijdrageregeling gasloos koken

DUURZAAMHEID
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H et is jammer genoeg niet 
gelukt dit jaar één alge-
mene aanvraag voor de 

onderhoudssubsidie bij de 
Rijksdienst Cultureel Erfgoed 
(RCE) in te dienen.

In maart werden alle B-leden 
aangeschreven. In de brief werd 
gemeld dat het bestuur de af-
gelopen twee jaar geprobeerd 
heeft met de RCE een regeling te 
treffen die het mogelijk maakt de 
subsidie voor de onderhoudskos-
ten centraal in te dienen. Vooral 
groot en kostbaar onderhoud aan 
de schil in het kleine blok wo- 
ningen (het ‘eiland’) levert, in 
vergelijking met de kostenver-
rekening bij de grotere blokken, 
een onevenredige en daarmee 
onredelijke financiële belasting 
voor de betreffende bewoners op. 
Zozeer, dat dit een planmatige 
aanpak van het vloerenprobleem 
van dit blok in de weg staat. 
Een procedurewijziging, waarbij 
het onderscheid tussen de drie 
woonblokken vervalt en de 
percentages voor de kostenver-
deling worden aangepast, is de 
oplossing van dit probleem. 

Door inzet van de raad van com-
missarissen werd, via een contact 
op het niveau van de minister, 
begin maart eindelijk overeen-
stemming met de RCE bereikt. 
De RCE ging uiteindelijk mee in 
onze redenering en stelde voor 
dat wij de declaratieprocedure 
konden benaderen als zijnde een 
vereniging van eigenaren (VVE), 
ondanks dat wij dit formeel niet 
zijn. Daarmee wordt een betere 
en meer eenvoudiger 
declaratiesytematiek mogelijk 
gemaakt. Daal en Berg vraagt 
daarbij de subsidie in een keer 
namens alle B-leden aan, waar-
bij ook een meer evenwichtige 
verdeelsleutel van de kosten 
wordt ingevoerd. De vereniging 
ontvangt dan de subsidiebijdrage 
van de onderhoudskosten in één 
bedrag en verdeelt dit vervolgens 

Helaas geen centrale aanvraag Rijksdienst Cultureel Erfgoed subsidie

onder de B-leden. 

De RCE stelde als voorwaarde 
bij een gewijzigde procedure 
dat alle B-leden zich via een 
ondertekende machtiging ak-
koord verklaren met de nieuwe 
procedure. Snel handelen was 
dus geboden, aangezien de 
aanvraagtermijn op 30 april sloot. 
De machtiging werd bij de brief, 
die vóór verzending door enkele 
leden werd gescreend, gevoegd. 
Verheugend was dat binnen een 
week 36 machtigingen werden 
ontvangen. Dat werden er bij 
nabellen 37 maar van twee leden 
werd het ondertekende formulier 
niet ontvangen. In een extra 
Dagelijks bestuursvergadering 
op maandag 4 april werd daarom 
vastgesteld dat dit jaar helaas 

afgezien moet worden van de 
nieuwe aanvraagprocedure. 
De voorgenomen wijziging zal 
op een andere manier moeten 
worden doorgevoerd.

Dit betekende dat Klaartje de 
Vrueh en Jaap van Dijk als de 
wiedeweerga 600 (!) betaalde 
rekeningen moesten beoordelen 

Jaap en Klaartje aan de slag met sorteren van de rekeningen

en toewijzen aan de drie woon-
blokken van de laagbouw. Dat 
was nog niet eerder gedaan, 
aangezien het bestuur verwachtte 
dat alle B-leden nut en noodzaak 
van een nieuwe regeling wel 
zouden onderkennen. Het teg-
endeel bleek helaas het geval.
Vervolgens werden de rekeningen 
als bijlage gevoegd bij een brief 
aan de betreffende bewoners, 
met daarin uitleg en instructie. 
Dat deze klus binnen drie 
dagen werd geklaard is een groot 
compliment aan Klaartje en Jaap! 
Hopelijk kan de aanvraag over 
2022, die volgend jaar ingediend 
moet worden, wel centraal plaats-
vinden, zodat we van deze tijd-
rovende en inefficiënte procedure 
af zijn en een meer gelijkmatige 
verdeling van de onderhoudskos-

ten kan worden ingevoerd.

Op 27 april ontvingen de B-leden 
de opgave onderhoudskosten en 
het nieuwe saldo van hun depot. 
De verrekening van de kosten 
vond plaats per blok, conform 
Bijlage 2 van ons huishoudelijk 
reglement.
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B ij deze nieuwsbrief treft u, met dank aan
intiatiefneemster Yvette Epskamp, een enquête-
formulier. Wij willen namelijk graag uw mening 

horen over de wijze waarop wij via deze nieuwsbrief 
met u communiceren. Het bestuur 
tracht de bewoners zoveel en zo goed 
mogelijk transparant te informeren 
over die zaken die, naar onze mening, 
voor hen van belang zijn. 
Toch komt het maar al te vaak voor 
dat wij via de mail vragen krijgen,
of in gesprek met leden merken,
dat men niet op de hoogte is van 
gepubliceerd nieuws, uitleg over het 
vloerenproject en andere werkzaam-
heden aan de woningen.
Wetenswaardigheden en formele 
aangelegenheden over bijvoorbeeld 
de wachtlijst, belangrijke data, evenementen en ander 
nieuws blijken onbekend. Ook de actuele informatie 

Enquête nieuwsbrief

I n de vorige nieuwsbrief maak-
ten we bekend dat u voor 
verschillende werkzaamheden 

rond uw woning bij Daal en Berg 
diverse gereedschappen kunt 
lenen. 
Een ander punt van onderhoud 
zijn de pilasters en stenen randen 
onder de hekken van de laag-
bouw. Deze ornamenten vragen 
veel onderhoud: ze moeten 
regelmatig worden geverfd 
met ‘Keim’ een witte dekkende 
speciale muurverf. Dit schilder-
werk werd tot nu toe uitbesteed 

Doe het zelf!

die wij regelmatig per brief versturen, worden, blijkt
uit ervaring, door sommigen niet gelezen.
Graag willen wij van u, als lid van onze coöperatie, 
weten hoe u de nieuwsbrief waardeert. Diverse leden 

steken veel tijd en energie in het 
maken ervan. Ook voor hen is het 
belangrijk te weten hoe u dit commu-
nicatiemiddel ervaart.
Bent u tevreden of niet, kan het anders 
of beter of hebt u wensen over de 
inhoud, rubrieken of wat dan ook.
Laat het ons weten, zodat wij onze 
communicatie zo goed mogelijk op uw 
behoeften kunnen afstemmen.

Neem alstublieft even wat tijd, vul in 
dat formulier, stop het in de brieven-
bus van de Klimopstraat 48a of geef 

het aan een van de bestuursleden!

(Met dank aan Aad Schuurmans)

D walend door grote hallen op zoek naar meer 
kennis over onderhoud, verduurzaming en 
restauratie van monumenten.

Op dinsdag 17 mei bezochten Henri de Vries (namens 
het bestuur) en Aad Schuurmans (vanuit de werkgroep 
Duurzaamheid) de Brabanthallen in Den Bosch waar 
de beurs “Monumenten 2022” werd gehouden.

Duurzaamheid en monumenten

maar de kosten daarvan lopen 
hoog op. Een totale -noodzake-
lijke- schilderbeurt van alle stenen 
ornamenten bij de tuinen van 
de laagbouw loopt al snel in 
de tonnen. Die kosten worden 
vooral door de manuren van de 
schilder veroorzaakt, terwijl het 
werk redelijk eenvoudig is uit te 
voeren. Dus: waarom doen we het 
niet zelf?
Daal en Berg schaft de materialen 
aan en de bewoners verven zelf 
de betreffende ornamenten. Die 
moeten tevoren wel van algen en 
mos worden ontdaan. De daar-
voor benodigde sproeier (spuiten 
mag niet, anders zou de pleis-

terlaag beschadigd raken) en de 
sproeivloeistof stelt Daal en Berg 
beschikbaar, evenals de ‘Keim’. 
Zo kunnen we er met elkaar 
voor zorgen dat het aanzien van 
ons monument op niveau wordt 
gebracht en blijft, tegen lagere 
kosten dan bij uitbesteding het 
geval zou zijn.

Zij waren daar op bezoek om te kijken wat er van
partijen die op het gebied van onderhoud en verduur-
zaming iets te bieden hebben, kon worden geleerd.
In een ronde over het beursterrein is contact ge-
legd met het Restauratiefonds dat ons onder meer 
informeerde over de mogelijkheid om zogenaamde 
onafhankelijke DUMO-adviseurs in te schakelen voor 
het verkrijgen van deskundig advies op het gebied van 
onderhoud, verduurzaming enzovoort. Met daarbij de 
mogelijkheid om vanuit het Restauratiefonds daarvoor 
subsidie te verkrijgen. Iets om bij toekomstige vraag-
stukken binnen onze vereniging zo nodig gebruik te 
maken.
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Van enkele andere standhouders zullen we nog nadere 
informatie ontvangen. Eén daarvan betrof een grote 
leverancier in Nederland van sedumbeplanting op 
daken, die aangaf dat de combinatie van sedum en 
zonnepanelen een gunstige is. Nadere informatie
hierover is toegezegd; informatie die nuttig kan zijn 
voor adviezen terzake vanuit de werkgroep Duurzaam-
heid.

Ook werd een presentatie bijgewoond van een pro-
duct dat nog in ontwikkeling is, dat het mogelijk maakt 
bij onderhouds- en verduurzamingsvraagstukken een 
integrale afweging te maken. In het model wordt een 
achttal waarden gehanteerd die een slimme totaal-

afweging met deskundigen vanuit verschillende 
disciplines mogelijk maakt. Het gaat om waarden als 
welzijn (gezondheid, comfort enzovoort van be- 
woners), klimaatwaarde, economische waarde,
functionele waarde, cultuurhistorische waarde.
Omdat het instrument nog in ontwikkeling is en er aan 
het eind van dit jaar behoefte was aan pilots is door 
Henri en Aad aangegeven dat Daal en Berg geïnteres-
seerd is in het fungeren als pilot. We krijgen daarover 
nog bericht.
Kortom, een nuttig bestede dag, waarmee zowel 
bestuur als de werkgroep Duurzaamheid hun voordeel 
kunnen doen.

D e Papaverhof staat weer 
in bloei! Na de herstel- 
werkzaamheden die 

begin dit jaar plaatsvonden was het 
afwachten hoe het groen zich zou 
ontwikkelen. Half mei zag de hof er 
alweer uit als op bijgaande foto. 
De aanplant bleek aangeslagen en 
terwijl de bloei nog niet volledig 
was, was het aanzicht toch al gro-
tendeels zoals bedoeld.
De gemeente heeft inmiddels al-
weer onderhoud verricht: er werden 
kilo’s onkruid weggeschoffeld. 
Op donderdag 19 mei besprak de 
werkgroep Groen de stand van 
zaken en de verdere ontwikkeling met de medewerkers van de gemeente.

Van gemeentezijde werd gesteld dat er 
steeds minder mensen in het groen werken, 
waardoor constant prioriteiten gesteld 
moeten worden. Hoewel de Papaverhof 
veel aandacht krijgt, kan niet worden 
gegarandeerd dat het onderhoud optimaal 
zal zijn. Zelfwerkzaamheid van bewoners is 
dringend gewenst.

Dank aan de Werkgroep 
Groen

Til en Wil van de werkgroep Groen in gesprek met
medewerkers van de gemeente
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I n de vorige nieuwsbrief 
werden leden uitgenodigd toe 
te treden tot een evenemen-

tencommissie. Vier bewoners 
reageerden positief en op 
10 mei vond een eerste be- 
spreking met het bestuur plaats. 
Liëtte Boersma, Els Kempen en 
Mels Praat toonden zich bereid 
om de organisatie van verschillen-
de evenementen van het bestuur 
over te nemen. Rimmie Meijs wil 
meehelpen met de organisatie 
van de kinderspeeldag op 8 juni. 
De commissieleden rekenen erop 

Evenementencommissie

(Met dank aan Til Schuurmans en Wil Durand)

I n de nieuwsbrief van maart jongstleden is vermeld hoe in week 6
eindelijk de afrondende werkzaamheden aan het groen van de Papaver-
hof waren gestart. Dit na een lang traject van overleg van de werkgroep 

Groen met de projectleider, omdat in de herfst van 2021 was gebleken dat 
de uitvoering van de herinrichting van de Papaverhof niet volgens plan was 
verlopen. Het resultaat werd in maart al zichtbaar en inmiddels staat de 
Papaverhof er in de lente weer heel mooi bij. Op enkele plekken is de be-
planting niet helemaal aangeslagen, maar dit zal volgend seizoen worden 
hersteld, zo is met de projectleider afgesproken.
In april en eind juni namen twee tuinlieden van de gemeente de hof ruim 
een week lang goed onder handen. Wekelijks zetten de leden van de 
schoffelploeg zich in om, zoals met de gemeente werd afgesproken, met 
zelfwerkzaamheid hun steentje bij te dragen aan het onderhoud van de 
Papaverhof. Extra handjes daarbij zijn altijd welkom!

De Papaverhof; we kunnen er weer trots op zijn.

dat, zoals we gewend zijn, meer-
dere bewoners bereid zijn een 
handje toe te steken bij de or-
ganisatie van bijeenkomsten van 
verschillende aard, zoals de con-
tactbijeenkomsten in de Hyacint 
die voor Corona plaatsvonden 
en andere gezellige momenten. 
Ook de nieuwjaarsreceptie neemt 
de commissie voor zijn rekening 
en er wordt gebroed op verschil-
lende ideeën met het doel onze 
bewoners meer met elkaar in 
contact te brengen. De commis-
sie beschikt over een budget van 
5 tot maximaal 10 mille per jaar, 
afhankelijk van de activiteiten.

De schoffelploeg in actie

Het resultaat 
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I n de vorige nieuwsbrief werd gemeld dat Daal en 
Berg lid is geworden van deze in 2020 opgerichte 
vereniging. Twee bestuursleden waren op 23 maart 

aanwezig bij de eerste algemene ledenvergadering.

De vereniging is opgericht vanuit een samenwerking 
tussen Stadsherstel Den Haag en de Stichting Monu-
mentenfonds. Met deze vereniging hopen alle partijen 
meer aandacht te vestigen op het gebouwde erfgoed 
in Den Haag en omgeving. Het doel van de vereniging 
zoals geformuleerd in de statuten luidt: ‘het behoud 
van monumentaal gebouwd erfgoed in Den Haag en 
de Haagse regio’. Het bestuur heeft besloten deze 
doelstelling als volgt aan te vullen:

•	 De vereniging zet zich in voor alle monumentale 
panden in Den Haag en omstreken, los van de 
vraag of het Rijksmonumenten of Gemeentelijke 
Monumenten betreft.

•	 De Vereniging richt zich niet alleen op woningen, 
maar ook op bedrijfspanden en andere bouw-
werken.

•	 Naast historische en neoklassieke panden komt 
recentere, waardevolle architectuur evenzeer in 
aanmerking voor behoud. 

Vrienden Monumentaal Erfgoed

De VME is een vereniging zonder winstoogmerk en 
heeft de ANBI-status. Het lidmaatschapsgeld van de 
leden is bedoeld voor de uitgaven die de vereni- 
ging doet voor het uitvoeren van haar beleidsplan. 
Het bestuur verricht zijn werkzaamheden zonder dat 
daar een bezoldiging tegenover staat. Eventuele 
giften, legaten of donaties zullen behalve voor het 
uitvoeren van het beleidsplan worden gebruikt om het 
behoud van monumentaal erfgoed in Den Haag en 
omgeving te ondersteunen, echter niet door onder-
houd aan panden voor eigen risico en rekening te 
verrichten. 

Tijdens de ledenvergadering werd het bestuur 
decharge verleend voor het gevoerde beleid over 
2021. Het bestuur is samengesteld uit voorzitter Floor 
Schipper, secretaris Piet Boogaards, penningmeester 
Siep Wijsenbeek en lid Marc Scheidus. Er is een vaca-
ture voor een vijfde bestuurslid.

De VME wil beslist geen lobbyclub zijn maar zich 
vooral richten op het behoud van monumentaal erf-
goed in de ruimste zin. Het opzetten en onderhouden 
van een breed netwerk is daarbij een middel. Ook het 
ontdekken en bezoeken van monumentale parels in 
onze stand behoort tot de activiteiten. Zo werd tijdens 
de ledenvergadering een bezoek gebracht aan de 
Regentenkamer van het voormalig Oudemannenhuis 
in de Oude Molstraat. Een bezoek aan ons complex is 
in voorbereiding.

Meer weten?
Zie: www.vriendenmonumentaalerfgoed.nl

De Regentenkamer van het Oudemannenhuis

O p dinsdag 21 juni werd een delegatie 
medewerkers van de unit ‘Wonen’ 
gemeentelijke afdeling DSO (Dienst Stede- 

lijke Ontwikkeling) ontvangen. De dienst oriënteert 
zich op onder meer nieuwe woonvormen en was zeer 
geïnteresseerd in het functioneren van onze coöpera-
tie. Klaartje de Vrueh, Henri de Vries en Jos Praat 
verstrekten de relevante informatie, waarvoor de me-
dewerkers zeer dankbaar waren.
Onzerzijds werd aandacht gevraagd voor het feit dat 

Medewerkers DSO op bezoek
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O p de website ‘Vogels 
live’ werd eind maart 
bekend gemaakt dat het 

slechtvalkenpaar in de toren van 
de Bethelkerk ook dit jaar weer 
heeft genesteld. Ma slechtvalk 
zit hier op de foto op maar liefst 
vier eieren. Bij het verschijnen van 
deze nieuwsbrief zullen de 
jonkies, onder toeziend oog van 
beide ouders, alweer hun eerste 
oefenvluchten rond de toren 
maken.

Nieuwe buren

Daal en Berg, als zogenaamde ‘niet toegelaten 
instelling’ tot nu toe verstoken blijft van gemeente-
lijke informatie op het gebied van wonen. 
Zo moesten wij eerder via-via vernemen dat de ge-
meente een systeem van woonvergunningen voor 
sociale huurwoningen had ingevoerd. 
De gasten zegden toe voortaan ook organisaties 
als de onze te betrekken bij de voor woonzaken 
relevante informatie. 
Ook is men bezig met de ontwikkeling van een 
nieuwsbrief, waarvoor D&B zeker op de verzendlijst 
wordt gezet. Na het formele gedeelte brachten de 
bezoekers -uiteraard- een bezoek aan de Papaver-
hof en de woningen van Klaartje en Henri.

Z oals eerder bericht komt 
er een wettelijke regeling 
om sociale verhuurders te 

compenseren voor de bevriezing 
van de huren in 2021. Bij ver- 
huurders met meer dan 100 so-
ciale woningen geschiedt dit door 
een korting op de verhuurderhef-
fing. Voor kleinere verhuurders 
die geen verhuurderheffing (meer) 
betalen, zoals Daal en Berg, 
is een aparte regeling ontworpen: 
de ‘Subsidieregeling Verduur-
zaming Onderhoud Huurwoning-
en’ [SVOH]. 
Eind oktober 2021 heeft het 
Ministerie van BZK de belangheb-

SVOH: een ingewikkelde regeling

bende organisaties geconsulteerd 
over het wetsontwerp. Begin 
november heeft het Landelijk 
Hofjesberaad samen met de Lan-
delijke Federatie Het Behouden 
Huis aangegeven, dat de in de 
regeling opgenomen subsi- 
diabele maatregelen op het 
gebied van verduurzaming en 
onderhoud en de daaraan ver-
bonden voorwaarden om finan-
ciële en bouwtechnische redenen 
vrijwel niet toepasbaar zijn voor 
monumenten. 
Het Ministerie heeft zich de kritiek 
ter harte genomen en heeft de 
regeling in een addendum speci-
fiek gericht op Gemeen- 

te- en Rijksmonumenten aange-
past. Hoewel er enkele verbe-
teringen in de regeling zijn 
aangebracht, blijft voor monu-
menten de haalbaarheid daad-
werkelijk te kunnen profiteren van 
de subsidieregeling nog steeds 
beperkt. De regeling ging in op 
1 april 2022 en onder het motto 
‘eenvoudiger kunnen we het niet 
maken maar wel ingewikkelder’ 
omvat de regeling 19 pagina’s A4, 
exclusief het nog te publiceren 
addendum voor monumenten…
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W ie op vrijdag 1 april 
uit zijn raam keek 
geloofde zijn ogen 

niet. Sneeuw in de lente. 
Prince zong “Sometimes it 
snows in april” en we kennen 
het oude aloude gezegde 
“Aprilletje zoet, geeft nog wel 
eens een witte hoed”. 
Het werd in de nacht van don-
derdag op vrijdag bewaarheid. 
Vooral de kinderen vonden het 
prachtig! Dali Praat 
uit de Klimopstraat 
bouwde een stevige 
sneeuwhut, die nog 
een vijftal dagen 
bleef staan. 
Myrthe, de dochter 
van Frank Nentenaar 
van de Papaverhof, 

poseerde in de hut enthousiast voor 
haar vader.

1 april!

E ind januari heeft Daal en 
Berg meegedaan aan een 
enquête inzake een door 

het Ministerie van OC&W in 
samenwerking met het Landelijk 
Hofjesberaad geïnitieerd onder-
zoek naar de verduurzaming van 

Duurzaamheid

(Met dank aan Rob Moree)

V anaf 1 juli 2021 hebben de netbeheerders lan-
delijk de zogenaamde ‘ToonFrequent’-signalen 
uitgezet. Via deze Toonfrequent (TF)-signalen 

schakelt bijvoorbeeld uw electrameter tussen piek- en 
daltarief en wordt de openbare verlichting aan- en 
uitgezet. Het gevolg van het stopzetten van deze sig-
nalen is dat er bepaalde elektrische schakelingen niet 
meer ‘automatisch’ plaatsvinden. Onder andere de 
portiekverlichting van de Klimopstraat 2 t/m 48 heeft 
hiervan hinder ondervonden. Door het ontbreken van 

‘Toonfrequent’ signalen afgezet

Nederlandse hofjes/monumenten. 
De uitvoering van de enquête is 
door het ministerie opgedragen 
aan ‘Adviesbureau De Groene 
Grachten’. Doel van de enquête 
is inzicht te krijgen in de huidige 
stand van zaken, wensen en mo-
gelijkheden en onmogelijkheden 
van verduurzaming bij hofjes/
monumenten. Het verkrijgen van 
dit inzicht is mede van belang 

voor de ontwikkeling van moge-
lijke toekomstige subsidierege-
lingen. De enquête werd door 31 
besturen ingevuld en is daarmee 
voldoende representatief. 
Het rapport van ‘De Groene 
Grachten’ werd half april 
opgeleverd en werd in concept 
gepresenteerd tijdens de voor-
jaarsbijeenkomst van het Landelijk 
HofjesBeraad.

de TF-signalen bleef de verlichting overdag branden. 
Daarnaast zijn er vanuit de historie elektrische boilers 
die schakelen met TF en losse TF-ontvangers.
 
Heeft u bijvoorbeeld nog geen slimme meter en een 
dubbel tarief (hoog-laag) let dan op. Door het ver- 
dwijnen van het TF-signaal schakelt uw meter niet 
meer automatisch van hoog- naar laagtarief. Het kan 
zijn dat u zelf stappen moet ondernemen om van de 
hoog- en laagtarieven gebruik te blijven maken.
Neem contact op met uw energieleverancier en bekijk 
de mogelijkheden; bijvoorbeeld een overstap naar 
enkeltarief. 
Op deze link treft u verdere informatie: 
www.stedin.net (zoekterm: ‘dubbeltariefmeter’)
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Papaverhof 12

D e werk-
zaam-
heden 

aan het pand 
Papaverhof 12 
gaan hard. 
In week 23 was
de situatie als op bijgaande 
foto’s. Bijzonder aandacht vroeg het vervangen van de 
keukenvloer, want de keuken van de familie Taal moest 
blijven staan, terwijl de vloer eronder vernieuwd moest 
worden. Die keuken staat achter het houten schot op de 
foto.

Onderhoud

Keuken

Woonkamer

Puinzooi

De nieuwe badkamer De slaapkamer

De oude vloer wordt gesloopt

Papaverhof 24
Tegelijk met de werkzaamheden aan de 
Papaverhof 12 liep de renovatie van de 
Papaverhof 24. In een eerdere nieuwsbrief 
kon u zien dat de hele etage van deze 
woning werd afgebroken. Nadat de muren 
waren hersteld kon er met de opbouw 
worden begonnen en inmiddels is alles weer 
keurig op zijn plek terug. De houten ko-
zijnen werden teruggeplaatst, muren weer 
opgemetseld en gestukt en een nieuwe 
badkamer opgebouwd. Het pand zal in juli 
worden betrokken door de familie Groen, 
die tot dan woonde in de Klimopstraat 4.

Vloerenproject
De familie Taal verhuisde in week 12 naar hun tijdelijke woning

Klimopstraat 25. De werkzaamheden aan de vloer van de woning 
Papaverhof 12 werden direct gestart. In de derde week van juli 

keerde het gezin weer terug naar de vertrouwde plek op de Papa-
verhof. Als volgende is de wisselwoning Klimopstraat 25 aan de 

beurt om van nieuwe vloeren te worden voorzien. Daarna volgt het 
pand Papaverhof 4. In oktober staat een evaluatie van het 

vloerenproject gepland.

Tussenmuur kapot
Bewoners van een parterre in de Klimopstraat wilden een 
vlaggestok bevestigen aan de tussenmuur van hun voor-
tuin. Maar dat liep enigszins mis. De muur brokkelde onder 
hun handen af. Bij onderzoek bleek het metselwerk volle-
dig verzand en door wortelgroei was de afdekplaat poreus 
geworden. Afbreken en weer nieuw opmetselen is de enige 
mogelijkheid tot herstel.
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P er 1 juli moesten alle Nederlandse woningen 
van een rookmelder worden voorzien. Op iedere 
etage dient een melder te worden geplaatst en 

dat betekent bijvoorbeeld voor onze laagbouw- 
woningen drie melders per woning: kelder, begane 
grond en 1e etage. Het werk werd tijdig gegund aan 
installateur Kees van Dijk, zodat hij ook mooi op tijd 
de bestelling voor de melders kon plaatsen. 
Wanneer u dit leest zijn alle woningen van Daal en 
Berg van deze preventieve melders voorzien. 

Rookmelders geplaatst

Er waren bewoners die 
zo’n ‘ding’ liever niet in 
hun huis wilden hebben. 
Een keuze is er echter 
niet: de overheid verplicht 
woningeigenaren om de 
apparaten te plaatsen en 
wel aan het plafond. Ook onze verzekering 
vereist de aanwezigheid. En daar hebben we als Daal 
en Berg met elkaar maar aan te voldoen.

D e jaarlijkse gevelreiniging van de laagbouw met Biomos stond 
gepland voor het weekend van18/19 juni. Alle bewoners van de 
laagbouw werden hierover op 8 juni schriftelijk geïnformeerd.

De weersomstandigheden zijn altijd medebepalend voor een effectieve 
behandeling en in het bewuste, zonnige weekeinde waren de om- 
standigheden volgens de mensen van ‘PioClean’ optimaal. 
Alleen: de zon bracht ook de bewoners naar buiten. Eén van hen som-
meerde de medewerkers van PioClean de werkzaamheden te stoppen, 
op straffe van een claim. De geïntimideerde medewerkers staakten daarop 
hun werkzaamheden en vertrokken. 

Het blijft altijd lastig om een juist moment te kiezen voor de noodzake-
lijke bestrijding van alg- en mosaangroei van de kwetsbare gevels maar 
het moet gebeuren, liefst tweemaal per jaar. De behandeling is in het 
belang van het behoud van het ‘kellerwurfel’-stukwerk dat in 1986 werd 
aangebracht en het aanzien van het monument. Het is onverteerbaar dat 
een bewoner met een schadeclaim dreigt, waardoor de werkzaamheden 
niet konden worden voortgezet. Het viel helaas niet te achterhalen welke 
bewoner het betrof. Vanwege de weersomstandigheden en planning van 
‘PioClean’ zal het werk nu na de zomervakantie worden uitgevoerd. 
Graag zou het bestuur in contact komen met de betreffende bewoner om 
na te gaan wat hier nu precies aan de hand was, zodat herhaling van een 
dergelijk incident kan worden voorkomen. 

Medewerkers ‘PioClean’ weggestuurd

PioClean kon z’n spullen inpakken

D e website van Daal en Berg 
(www.daalenberg.nl) bestaat al een tiental 
jaren in zijn huidige vorm. 

Toenmalig bestuurslid Jasper Schuurmans was 
destijds de ontwikkelaar van de site. Inmiddels is 
de techniek geëvolueerd en zijn er andere moge-
lijkheden om een site als de onze niet alleen anders 
vorm te geven, maar ook technisch ‘bij te werken’. 
Bestuurslid Jeroen de Cler en bewoner Eloy Degen 
(stagiair bij het ICT bedrijf waar Jeroen werkt) 
nemen samen de website onderhanden. We 
houden u op de hoogte.

Website onder handen
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O m buiten te spelen heb je twee dingen nodig: 
spelmateriaal en fatsoenlijk weer. 
Het eerste was op woensdag 8 juli ruimschoots 

voorhanden, het tweede ontbrak ten enenmale. 
De Speel-O-Theek had onder meer twee springkussens 
en verder allerlei leuke en uitdagende spellen gebracht. 
Tijdens de opbouw was het weer nog redelijk maar 
tegen een uur of twaalf kwam de regen met bakken naar 
beneden. Zo ontzettend jammer voor initiatiefnemers 
Liëtte Boersma en Rimmie Meijs en alle kinderen die 
‘s morgens al even kwamen kijken wat er allemaal te 
doen viel. De speelmiddag, die vorig jaar zo’n groot 
succes was, leek volledig in het water te vallen. Hoewel, 
enkele volhardende ouders en hun kinderen maakten er, 
al dan niet voorzien van paraplus en regenkleding, naar 
omstandigheden nog het beste van en hadden toch nog een hoop pret. Volgend jaar beter 
zullen we maar zeggen.

Buitenspeeldag valt in het water
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I n juli ontvingen de bewoners 
van een huis met tuin namens 
de werkgroep Duurzaamheid 

een brief met infofolder betref-
fende ‘Operatie Steenbreek’. 
De gemeente Den Haag heeft 
namelijk een actie op poten gezet 
onder de naam ‘Operatie Steen-
breek’. 
Doel van de actie is om meer 
groen en minder stenen in tuinen 
te krijgen. Dit om bij regen het 
water beter in de grond op te 
kunnen slaan en om minder re-

Operatie Steenbreek flectie van zonlicht -en de daar-
mee opgewekte warmte- tegen 
te gaan. Wij willen als vereniging 
daar graag aan meewerken. 
Wanneer we met elkaar vol-
doende stenen (stoeptegels, 
gewassen grindtegels etc.) aan te 
bieden hebben, zorgt de ge-
meente voor de plaatsing van een 
container. De norm ligt bij 200 
tegels of ongeveer 20m2.
Heeft u stenen liggen die u graag 
wilt inwisselen voor groen? Laat 
het dan even weten via 
info@daalenberg.nl. Dan zorgen 
wij voor de organisatie. 

N a de geslaagde editie van 
vorig jaar benaderde initia-
tiefneemster Maya Seif 

Daal en Berg opnieuw met de vraag 
om dit jaar weer samen op te trekken 
bij dit landelijk evenement. 
En zo geschiedde. 
De bewoners werden met een flyer 
op de hoogte gesteld van de plan-
nen en op zondag 3 juli werd in alle 
vroegte begonnen met het inrichten 
van het terras van de Papaverhof. 
De beide wijkagenten, die even kwa-

men kijken hoe een en ander werd georganiseerd, assisteerden bij 
het opzetten van de partytent, klapstoeltjes neergezet en stroom-
kabels getrokken. Jonne Praat bemande een standje waar broodjes 
kroket gekocht konden worden en café ‘De Poort’ was open voor 
koffie en drankjes.
Onder grote publieke belangstelling ging het gratis muziekpro-
gramma om 13.00 uur ‘los’. Maya ontroerde met meezingbare Franse 

chansons en de band ‘Blues After 
Seven’ trakteerde het gehoor op 
blues uit de jaren dertig vorige eeuw. 
De acts speelden om en om en 
om 18.00 uur was het uit met de pret, 
waarna in de zon met een glaasje nog 
even gezellig werd nagepraat. Veel 
wijkbewoners maakten van de ge-
legenheid gebruik om (nader) kennis 
te maken met ons complex. Enkelen 
vroegen waarom de hof zelf niet voor 
spelende kinderen en barbecues 
opengesteld kon worden. De uitleg 
was overtuigend, zodat via de altijd 
verbindende muziek ook nog een 
kennishiaat kon worden opgevuld.

‘Gluren bij de Buren’



I n de ‘Wijkwijs’ van juli 2022 aandacht voor de
woning van de familie Gelderblom. Zij bewonen het 
voormalige huis van een muzikale voorganger van 

Kees: Peter Schilperoort, oprichter van de befaamde 
Dutch Swing College Band.

In de media

Architect Otto Das, die ooit met Jan Wils samenwerk-
te, duidt het werk van de ontwerper van ons complex.

16Tekst en foto’s: bestuur WBV Daal en Berg - Redigeren: Loukie Nak - Vormgeving: Anouk Wennen


